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رويداد
E V E N T

رویدادهــا  از دو جنبــه اهمیــت دارنــد؛ یکــی 
مباحــث مطروحــه در ایــن رویدادهــا و دیگری 
زمانــی کــه بــرای شبکه ســازی در اختیــار 

شرکت کنندگان گذاشته می شود.
دومین ســمینار رگ تک ایران نیز از این قاعده 
مستثنی نبود. دو پنل و ســه سخنرانی در این 
نشســت با حضــور چهره های شــاخص حوزه 
رگ تک برگــزار شــد و در ادامه نیز همــان افراد 
حضــور داشــتند تــا شــرکت کنندگان در ایــن 
ســمینار بتواننــد در زمان هــای اســتراحت بــه 
گفت و گوی مستقیم و بی واسطه با این چهره ها 
بپردازنــد. در ایــن رویــداد تــاش شــده بــود تــا 
افــرادی از بخش هــای مختلــف 
گرد هم آیند؛ هم افــرادی از بدنه 
حاکمیــت حضــور داشــتند، هم 
چهره های صنفی در این سمینار 
حاضــر بودنــد و هــم فعــالان 
کســب و کاری حــوزه رگ تــک بــه 
بحث و تبادل نظر می پرداختند.

یکــی از دلایلــی کــه کارخانــه 
نوآوری رســانه راه کار، »رگ تک« 
را موضوع بحث خــود قرار داده و 
پس از چند ســال وقفه بــه دلیل 
شــرایط کرونــا، دومین ســمینار را بــا محوریت 
ایــن مســئله برگزار کــرده، ایــن بود کــه رگ تک 
بــه انــدازه حوزه هایــی چــون لندتــک، پی تک، 
بانک تــک یــا حتی اینشــورتک رشــد نکــرده و 
مفاهیــم آن به گوش مخاطبان آشــنا نیســت، 
اما اهمیــت این حــوزه در بخش هــای مختلف 
کســب و کارهای گوناگون انکارناشــدنی است. 
نشــانه های اهمیــت ایــن حــوزه را می تــوان در 

گفتار ســخنرانان و پنلیســت های این سمینار 
مشاهده کرد. 

کــه  بــه نظــر عــده ای در شــرایطی  شــاید 
کســب و کارها بــا بحران هــای مختلــف اعــم از 
کمبود نیــروی انســانی متخصــص، اختالات 
اینترنتــی، کمبــود منابع مالــی خطرپذیــر و... 
دست وپنجه نرم می کنند، برگزاری رویدادهای 
این چنینی بیهوده به نظر برسد. اما ما در راه کار 
معتقدیــم چنانچــه خروجــی تمــام رویدادهــا 
تنها یک اقدام مثبت در جهــت بهبود فضای 
کســب و کارهای نــوآور باشــد، ارزش روزهــا و 
ساعت ها هماهنگی و پیگیری را دارد. با همین 
رویکرد اســت که کارخانه نوآوری رسانه راه کار 
در نظر دارد در سال پیش رو، با تمام توان خود 
در این مسیر حرکت کند و در آینده نیز شاهد 
برگــزاری رویدادهــا و ســمینارهای بیشــتری 

خواهید بود. 
ما تاش می کنیــم در گــرداب ناامیــدی گرفتار 
نشــویم، زیــرا هرچند به افــرادی کــه امید خود 
را تــا حــدود زیــادی از دســت داده انــد، حــق 
می دهیــم، ولــی بــاور داریــم کــه اتفاقــاً نطفــه 
رخدادهای بزرگ در دل همین روزهای به ظاهر 
ناامیدکننده بسته می شوند.  به همین سبب 
نیــز 22 خردادمــاه رویــداد »آینــده پــول« را بــا 
حضور جمعی از مدیران و فعالان صنایع مالی 
ایــران و کســب و کارهای اکوسیســتم نــوآوری 
در ســالن همایش هــای کتابخانــه ملــی برگــزار 
خواهیم کرد. حتی اگر آینده تاریکی در انتظار 
اکوسیســتم نــوآوری باشــد، شــاید بتوانیــم با 
افروختــن شــمع هایی کوچــک، از حجــم ایــن 

تاریکی بکاهیم.

INTROسرآغاز

 نگاهی به دومین سمینار رگ تک ایران
 و رویدادهای آینده کارخانه نوآوری رسانه راه کار

اهمیت شبکه سازی و امید به آینده

 خروج سرویس های پایه 

از انحصار دولت
 در پنل تخصصی بررسی رگ تک ایران 

و اثرات آن تا به امروز مطرح شد
دومین سمینار رگ تگ ایران توسط کارخانه رسانه نوآوری 
راه کار با پنل ها و سخنرانی هایی از نمایندگان بخش های 
خصوصی و دولتی برگزار شــد. پنل تخصصی »بررسی 
رگ تک ایران و اثــرات آن تا بــه امروز« یکــی از این پنل ها 
بود کــه با حضور ســید جعفر مرتضویــان، مدیــر نوآوری 
و مطالعــات راهبــردی شــرکت ملــی انفورماتیــک؛ علــی 
رهبری، مشــاور معماری مهندســی و مدیریت سیستم 
و محمدرضا جمالی، مدیرعامل نبض افــزار به مدیریت 
میثم سلیمانی، ســردبیر رســانه های آناین راه کار برگزار 

شد.

ایجادمرکزپژوهشیبرایمعماریرگتک
رهبری دربــاره اهمیــت رگ تک هــا در حوزه مالــی گفت: 
»رگ تــک از جایــی می آید که حجــم زیاد خدمــات مالی 
وجــود داشــته اســت. مــن یــک تجربــه کاری برای شــما 
مطرح می کنــم. در حوزه تجــارت خارجی وقتــی بازرگانی 
می خواســت کالایــی را صــادر یــا وارد کنــد، باید بررســی 
می کرد که تنظیمات ســالانه کــه ذیل مجلس، هر ســال 
تنظیم می شود، اجازه این کار را می دهد؟ آن بازرگان باید 
همه مقررات را می خواند و می دید بندی درباره این مسئله 
هســت یا نه؟ اما در این چند سال اخیر، ســامانه جامع 
تجارت شکل گرفته که به شــکل کامل ضوابط را به شما 
ارائه می دهد. قــدرت تنظیم گری این اســت که اگر بانک 

مرکزی یــا یک نهــاد قوانینی را گذاشــت، به ســمت ارائه 
راهکارها برویــم. لذا اگر می خواهیم رگ تک در کشــور ما 
رشد کند، باید از رگولاتور ها بخواهیم سرویس استعام 

آناین ارائه دهند.«
رهبــری در پایــان دربــاره نگرانــی از انحصــار در بعضــی 
موضوعــات مثل امضــای دیجیتــال گفــت: »در بعضی 
حوزه هــا ایــن نگرانــی وجــود دارد، مثــل حــوزه بیمــه. اگر 
اپراتور هــا ایــن نگرانــی را دارنــد بایــد یک مرکز پژوهشــی 
روی معماری رگ تک شکل بگیرد. قانون گذاران باید این 
موضوع را درک کنند که رگولاتور باید ســرویس پایه ارائه 
دهد. اگر این کار را انجام دهیم، به مرور فضا بهتر می شود، 
چون شرکت ها کم کم درمی یابند باید چه کنند. من فکر 
می کنم سه کار باید انجام شود؛ اول ایجاد یک مرکز برای 
کار پژوهشــی، دوم درخواســت از رگولاتور هــای فعلی که 
سیستم اســتعام قوانین داشته باشند و ســوم در مورد 
سرویس های پایه که انحصار در دســت دولت است، در 

اختیار همه قرار گیرد.«

بلوغبیشتربخشخصوصی
جمالی نیز در این پنل با اشاره به اینکه موضوع تنظیم گری 
موضوع جدیدی نیست، افزود: »این مفهوم به صنعت 
مالی؛ بیمه و بانــک و بورس محدود نیســت. آنچه مهم 
اســت فلســفه تنظیم گــری و ارزش هــای آن اســت. ایــن 
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ارزش ها به ســه بخــش اقتصــاد، اخاق و زمین تقســیم 
می شود.«

او با اشــاره به ســه ضلع مذکور ادامــه داد: »ارزش افزوده 
فرایندهای تنظیم گــری نباید بــا اخاق در تضاد باشــد و 
زمینی که میان همه مشاع است هم تحت الشعاع قرار 
نگیرد.« جمالــی می گوید با همین فلســفه بایــد در نظر 
داشــته باشــیم که رگ تگ و ســنجش با یکدیگــر ارتباط 
مســتقیم دارند، بــه همیــن دلیــل بــرای رگ تک بــودن و 
فعالیــت در این جایگاه باید به ســطح بالایــی از فناوری و 

بلوغ رسیده باشیم.
جمالــی صراحتاً عنــوان کــرد کــه در حال حاضــر بخش 
خصوصی به دو شــرط فناوری و بلوغ رســیده است، ولی 
بخش دولتی هنوز به بلوغ کافی تداوم عملیات نرســیده 
است. شــرکتی مانند نبض افزار که در حال حاضر با 2۶ 
بانک و ۱۰ شــرکت پرداخت همکاری دارد، به سطح بلوغ 
۱۵۰ تراکنش، یک خطا رسیده  است. این ظرفیت ها نشان 
می دهد که می توان از خدمات بخش خصوصی در تمام 
بخش ها از جمله اجرا و نظارت استفاده کرد. او بار دیگر 
تأکید کرد که شرکت های بخش خصوصی می توانند حتی 

بر فرایندها نظارت داشته باشند.
او در پاسخ به سؤال میثم سلیمانی درباره نقش رگ تک ها 
بر تسهیل رگولاتوری پاسخ داد: »رگ تک ایران دو مشکل 
اساسی دارد؛ مدل کسب وکار در نظر گرفته نمی شود و از 

سمت رگولاتور هم دانش کافی وجود ندارد.«
جمالی توضیح داد: »توجه به مدل کســب وکار و منشاء 
مالی آنها - اینکه آیا از بودجه عمومی استفاده می کنند 
یــا دارای ســهم بازارنــد - از الزاماتــی هســتند کــه از روند 
تنظیم گری کشور محو شده اند. از ســویی دیگر رگولاتور 
نســبت به موضوعــات بینــش نــدارد و هــر فعالیتی هم 
که انجام می دهد با ۱۷ محور توسعه ای ســازمان ملل در 

تضاد است.«

تنظیمگیــریفقــطمرتبــطبــاحاکمیــت
نیست

مرتضویان نیز به فعالیت های رگ تکی در ایران اشاره کرد 
و گفت: »بلوغ حوزه های مالی و فین تک در حوزه رگ تک 
وجود نــدارد. رگ تک فقــط مرتبط بــه فناوری هــای مالی 

نیســت، اما حوزه مالی در کشــور ما زودتر با این مسئله 
مواجه می شود. در همه جای دنیا هم تقریباً همین است. 
امروز اگر از فناوری مالی صحبت می کنیم، به این معنی 
است که ما یک مسئله داریم و دیگرانی که در آن صحنه 
حضور دارند، می خواهند ببینند فعالیت های آنها با آن 
مســئله باید چطور برخورد کند و مــا می خواهیم تطبیق 
مقررات را بســنجیم. وقتــی از قانون صحبــت می کنیم، 
منظور ما قوانین قابل فهم برای ماشــین است یا وقتی از 
ناظر صحبت می کنیم، یعنی ناظر هوشمندی که بتواند 
اتفاقات را درک کند و نسبت به آنها واکنش هوشمندانه 

نشان دهد.«
او در پاســخ به این ســؤال که تــا چه انــدازه بانــک مرکزی 
در ایــن زمینــه وظیفــه دارد و وظایــف ســایر نهادهــا در 
تنظیم گری باید با چه کیفیتی باشــد، تأکید کرد: »با این 
تعریف درباره قانون، به این نتیجه می رســیم که رگ تک 
به طور خاص به یک نهاد یا سازمان یا تشکیات مربوط 
نیست، بلکه هر بازیگری که در صحنه اکوسیستم قرار 
می گیرد، هم خودش موارد را کنترل می کند و بر مقرراتی 
پایبند است و هم بر اساس مقرراتی در صحنه بازیگری 

می کند. «
مرتضوی با اشــاره به اینکه پیــش از ایــن تنظیم گری با 
روش های ســنتی بــوده و بعــد کمی پیشــرفته تر شــده، 
به بررســی مهم ترین وجــوه تمایــزی رگ تــک پرداخت 
و گفــت: »اگــر موضــوع و فلســفه رگ تــک را از ســایر 
فناوری هایــی کــه دیگــران آمدنــد و روی آن کار کردنــد 
متمایز کنیم، چند حــوزه مهم در آن قابل توجه اســت 
که یکــی تطبیــق مقــررات اســت. دیگــری گزارش گیری 
است که در بطن آن مباحثی مثل مبارزه با پول شویی، 
کشــف تقلــب و... وجــود دارد. بازیگــران جدیــدی بــه 
عرصه آمده انــد و بازیگران دیگری هــم در حال ورود به 
عرصه هســتند و بــه زودی بــا دریافــت مجــوز به عنوان 
عامل ارائه دهندگان خدمات بانکی، وارد می شوند. در 
اینجا بانــک مرکزی وظیفه نظارتــی دارد. اما بانک های 
عامل هــم اینجا وظیفــه نظارتی دارنــد. به خصوص در 
حوزه کشــف تقلــب و پول شــویی، مســئولیت اصلی با 
بانک هــای عامل اســت و نقد جــدی این اســت که چرا 

کاری انجام نمی شود؟«

مدیر سابق فناوری اطلاعات سازمان بورس در دومین سمینار رگ تک:

رگ تک در ایران اکوسیستم ندارد

REPORTگزارش

حمید حسن آبادی، مدیر سابق فناوری اطاعات 
ســازمان بورس در دومین ســمینار رگ تــک ایران 
به بیان کاربردهــای رگ تک در ایــران و دنیا و ابعاد 
مختلف اکوسیســتم رگ تک پرداخت و در ابتدا 
تعریفی از رگ تک ارائــه داد و بیان کــرد: »تاکنون 
تعریف دقیقــی از رگ تــک ارائه نشــده، امــا نهاد 
ناظــر مالــی انگلســتان در ســال 2۰۱۶ تعریفــی از 
رگ تک ارائه داده است. طبق این تعریف، رگ تک 
زیرمجموعه ای از فناوری های مالی است که تمرکز 
آن روی فناوری هایــی اســت کــه نیازمندی هــای 
تنظیم گــری را بــه شــیوه ای مؤثرتــر و کارآمدتــر از 

توانمندی های موجود تسهیل می کند.«
او در ادامه با بیان اینکــه هر صنعت و حوزه ای که 
رگولاتور دارد، رگ تک نیز در آن کاربرد دارد، گفت: 
»اولین کارکرد رگ تک در حــوزه فناوری های مالی 
شناســایی شــده و بیشــترین کاربرد را هم در این 
حــوزه دارد. رگ تک نســل های مختلفــی دارد. از 
دهه ۱۹۹۰ اولین استفاده نهادهای مالی از فناوری 
به عنــوان نســل اول شــناخته شــدند و در ادامه، 
مباحــث تطبیــق در ســال 2۰۱۰ مطرح شــد و این 

دوره را به عنوان نسل دوم رگ تک می شناسند.«
مدیر سابق فناوری اطاعات سازمان بورس ادامه 
داد: »در حال حاضر، نسل سه رگ تک مبتنی بر 
تغییر پارادایم ازKYC  به KYB است و بر شناخت 
مشتری و داده مبتنی است که برخی کشورهای 

توسعه یافته در این مرحله قرار دارند.«

پنجکاربردعمدهرگتک
از  دیگــری  بخــش  در  حســن آبادی 
صحبت های خود به کاربردهای رگ تک پرداخت و 
در این زمینه بیان کرد: »مدیریت انطباق، مدیریت 
ریسک، گزارش دهی تنظیم گری، پایش تراکنش و 
احراز هویت از جمله کاربردهای رگ تک است. در 
حوزه انطباق، بحث تطبیق مؤسسات و سازمان ها 
با قوانیــن تدوین شــده از ســمت رگولاتــور مطرح 
است. مدیریت ریسک نیز به انواع و اقسام ابزارها 
در حوزه شناســایی و پایش ریسک ها و مدیریت 

آنها مربوط می شود.«
او در ادامه به بررســی کاربردهــای رگ تک در دنیا 

پرداخت و بیشــترین کاربــرد رگ تک در دنیــا را با 
ســهم ۴۱ درصدی در حوزه انطباق اعام و در این 
زمینــه اظهــار کــرد: »احــراز هویــت، گزارش دهی 
تنظیم گــری، مدیریت ریســک و پایــش تراکنش 
به ترتیب هر یک با ســهم ۱۹، ۱۷، ۱۵ و ۸ درصدی 

بیشترین کاربرد رگ تک در دنیا را دارند.«
مدیر سابق فناوری اطاعات سازمان بورس ادامه 
داد: »بررســی کاربردهای رگ تک در ایران نشــان 
می دهد که پایش تراکنش و احراز هویت در ایران 

بیشترین کاربرد را در حوزه رگ تک دارند. «

مصادیقرگتک
و دیجیتــال  امضــای  ادامــه  در   او 
OPEN API را از دیگر مصادیق رگ تک دانست و 
با بیان اینکه از فناوری باکچین هیچ استفاده ای 
در رگ تــک نمی شــود، دربــاره پژوهش هــای 
انجام شــده در حــوزه رگ تــک گفــت: »۱3 کار 
پژوهشــی با موضوع رگ تک انجام شــده اســت. 
گــزارش مجلــس در حــوزه رگ تــک و فناوری های 
نظارتی جدیدترین کاری اســت کــه در این زمینه 
انجام شــده اســت. بررســی برگزاری رویدادها در 
حوزه رگ تک نیز نشان می دهد که در سال ۱3۹۹ 
راه پرداخت بــا صندوق نــوآوری و شــکوفایی یک 
رویداد در این زمینه برگزار کردند تا اینکه در سال 

۱۴۰۰ فینووا رویداد دیگری برگزار کرد.«
مدیــر ســابق فنــاوری اطاعــات ســازمان بورس 
ادامه داد: »راه پرداخت، شنبه، پیوست و عصر 
تراکنش از جمله رسانه هایی هستند که در حوزه 
رگ تک بیشــترین مطالب را تولیــد کرده اند. در 
حــوزه احراز هویــت شــرکت های پــارت، یوآیدی 
در ایــن در زمینــه ســامانه های مرتبــط بــه احراز 
هویت به خصــوص در ســامانه ســجام فعالیت 
کردند. در حوزه پایش تراکنش و کشف تقلب نیز 
شرکت های مختلفی در این حوزه فعالیت کردند 
و توسن، نبض افزار، آدانیک و داتین از جمله این 
شرکت ها هســتند. مدیریت فناوری و خدمات 
انفورماتیــک نیــز از جملــه شــرکت های دولتــی 
هســتند که در حــوزه رگ تــک و پایــش تراکنش 

فعالیت دارند.«

   عکس:  نسیم اعتمادی
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 دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات
در دومین سمینار رگ تک عنوان کرد

نفس های آخر امضاهای طلایی
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در ســمینار »رگ تــک ایــران«، رضا باقــری اصل، 
دبیر شورای اجرایی فناوری اطاعات اعام کرد که 
دولت به جز تصدی گری باید به سمت تنظیم گری 
اشــتغال پیــدا کنــد. او در ایــن زمینــه با اشــاره به 
ســختی هایی کــه دولــت در ایــن راه دارد، گفــت:  
»دولتی که بــه تصدی گری عادت کــرده، چنانچه 
وارد تنظیم گری شود، تحولات بسیاری رقم خواهد 
خورد؛ تحولاتی که از فرهنگ سازمانی یا فرهنگ 
دولت نشئت می گیرد تا ابزارها و امکانات و قواعد 

و مقرراتی که برای این تحول لازم است.«
او بســتر زمانــی بزرگ تریــن تحــولات رخ داده در 
خدمات الکترونیکی دولت را به زمان کرونا مرتبط 
دانســت و اعــام کــرد کــه در ایــن دوران بــه دلیل 
اینکه کارکنان دســتگاه ها از ارتباط با مردم پرهیز 
می کردنــد، رشــد خدمــات الکترونیکــی دولــت 
چشــم گیر بود. باقری اصل همچنیــن تأکید کرد 
که آمادگی سیســتم های مالی و پولــی در پذیرش 

این تحول در دولت بیشتر از حوزه های دیگر بود.

چــارهایجــزرفتــنبــهســمت
تنظیمگریفناورانهنداریم

باقــری اصــل در ادامــه بــه قانون گذاری هــا در این 
زمینه اشــاره کــرد و گفــت:  »آخرین رویــداد مهم 
قانون گذاری در این حوزه مصوبه جلسه ۸۱ شورای 
عالــی فضــای مجازی اســت کــه بحــث تنظیم گر 
تنظیم گران را تصویب کرد و در کنار آن هم چندین 
مصوبه داشــتیم، ماننــد قانــون دوام یــا مدیریت 
داده و اطاعــات ملــی کــه موضــوع تنظیم گــری 
بخشــی را به رســمیت شــناخته و نهادهای آن را 
از هم تفکیک کرده اســت.« او با توجه به توسعه 
فنــاوری و تأثیری کــه روی تنظیم گــری دارد، ادامه 
داد: »همــه تحــولات نشــان دهنده این اســت که 
دولــت هــم دوســت دارد از حــوزه تصدی گــری به 
سمت تنظیم گری روی بیاورد و شاید چاره ای جز 
این ندارد. آن قدر فناوری توسعه پیدا کرده  و آن قدر 
بــه ســمت دیجیتالی  شــدن حرکــت کرد ه ایــم که 
چاره ای جز این نداریم که از تنظیم گری برای اداره 
امور استفاده کنیم. پس هم فشار تقاضا هست 

که خود دولت می خواهد تحول ایجــاد کند و هم 
فشار عرضه؛ یعنی اتفاقی در حوزه عرضه فناوری 
رخ داده که در نتیجه آن فرصت های جدیدی برای 
حرکت به سمت تنظیم گری شکل گرفته است.« 
باقری اصل با اشــاره به اینکه تنظیم گــری در دنیا 
بیشــتر در حــوزه فنــاوری مالــی رخ داده، گفــت: 
»تنظیم گری فنــاوری با تأخیر در کشــور ما هم در 
حال وقوع است و مشابه دنیا، تنظیم گری در حوزه 
مالی و پولــی بیشــتر در حــال رقم خوردن اســت. 
این هم به خاطر این اســت که این حوزه چابک تر 
است.« باقری اصل شکل گیری برخی سامانه ها 
را در راســتای تنظیم گــری معرفــی کــرد و گفــت: 
»اتفاقی که می افتد این است که  برخی دولت ها به 
سمت سامانه محوری حرکت می کنند. من برخی 
ســامانه ها را از جنــس تنظیم گــری می شناســم؛ 
یعنــی ســامانه هایی کــه وظیفه شــان جایگزیــن 
نظــام ســنتی تنظیم گــری اســت، مانند ســامانه 
تجارت، مؤدیان و... .« او ادامه داد: »بعضی مواقع 
دولتی ها راهکارهایی را پیــدا می کنند برای اینکه 
بــه تنظیم گــری روی نیاورنــد و از ســامانه محوری 
برای استفاده از این کار بهره می برند. در حقیقت 
ســامانه را جایگزین رویکرد می کنند کــه لزوماً بد 
نیست، ولی ســامانه فقط یک واســط است و در 
بازه زمانی کوتاهی می تواند کارکرد داشــته باشد. 
زمانی به این نتیجه می رســیم که خود سامانه ها 
هم باید تنظیم شوند و شاید همان رویکرد رگ تک 
و واگــذاری امــور بــه بخش هایــی کــه می تواننــد 

جایگزین شوند، جذاب تر باشد.«
دبیر شــورای اجرایی فناوری اطاعات با تأکید 
بر اینکــه در کنــار ایــن ســامانه ها، فناوری های 
نظارتی هــم باید شــکل بگیرنــد، توضیــح داد: 
»تفکیــک بین نظــام تصدی و عرضــه خدمت 
از نظام نظارت و ارزیابی بایــد به کمک فناوری 
شــکل بگیــرد تــا بــه ســمت نظــام پاســخگوتر 
حرکــت کنیم. شــاید کمــی در ایــن زمینــه کند 
باشیم، اما حرکتی است که شروع شده و شاید 
نفس های آخــر مقاومت امضاهــای طایی در 

این حوزه باشد.«

در دومیــن ســمینار رگ تک ایــران، پنــل »آینــده رگ تک با 
نگاه به جایگاه کســب وکارها« بــا حضور نیما شمســاپور، 
مدیرعامل یوآیدی؛ کاظم شــجاعی، مدیر ارشد رگولاتوری 
اقتصادی ایرانسل؛ امیرحسین شیبری، مدیرعامل فینوداد 
و رضــا قربانــی، عضــو هیئت مدیره ســازمان نظــام صنفی 
رایانه  ای اســتان تهران بــه مدیریت رضا جمیلی، ســردبیر 

رسانه های چاپی کارخانه نوآوری رسانه راه کار برگزار شد.
در ابتدای این نشست، شمساپور به بیان تجربه فعالیت 
در حوزه احــراز هویــت پرداخت و دربــاره چالش هــا در این 
زمینــه گفــت. او با بیــان اینکــه طبق آمــار جهانــی رگ تک 
در دنیا ســالانه به طــور متوســط ٢٣ درصد رشــد می کند و 
بنابراین ســرمایه گذاری در این حوزه عقانی اســت، درباره 
ســرمایه گذاری خطرپذیر در حــوزه رگ تک و احــراز هویت 
اظهار کرد: »مهم ترین ریسک در حوزه رگ تک و به خصوص 
احراز هویت این اســت که هر لحظه ممکن است رگولاتور 

تصمیم بگیرد کسب وکار شما را تعطیل کند. «

بیشترینمتقاضیاندریافتسرویسهای
احرازهویت

او در بخش دیگری از صحبت های خــود درباره هم آفرینی 
ارزش در بخــش خصوصــی و در حوزه احــراز هویت گفت: 
»یکی از دلایل اینکه هم آفرینی ارزش در این بخش شکل 

نگرفته، به ایــن برمی گردد کــه زمانی که در تأمیــن نیازهای 
اولیه خــود مانده اید و هر لحظه این ریســک وجــود دارد تا 
کسب وکار شما بسته شود، تمایلی پیدا نمی کنید به سمت 

نیازهای دیگری مثل همکاری و هم آفرینی ارزش بروید.«
مدیرعامل یوآیدی بیشــترین مشــتریان را در حــوزه احراز 
هویت، سازمان بورس عنوان کرد و در این خصوص گفت: 
»صرافی های رمزارز در حال رشد هستند تا از سرویس های 
مبتنی بر هوش مصنوعی استفاده کنند، اما سازمان بورس 
همچنان بیشترین مشتری ما در این زمینه است. بانک ها 
نیز با ســرعت کمتری در حــال ورود بــه اکوسیســتم احراز 

هویت هستند.«
شمســاپور در پایــان صحبت هــای خــود اظهــار کــرد: »اگر 
سازمان ها فراخوان بدهند که در حوزه رگ تک مشکل دارند 
و می خواهنــد از بخــش خصوصی کمــک بگیرند، مــا این 
آمادگی را داریم و سعی کردیم تا در حوزه دیتا وارد شویم؛ اما 
بیزینس مدل در این زمینه نامشخص است و دیتایی هم از 

سمت کسب و کار ها ارائه نمی شود.«

نقشرگتکدراپراتورها
در ادامه این نشســت، شــجاعی نیز درباره جایگاه و نقش 
رگ تک در ایرانســل گفــت: »رگولاتوری اقتصــادی، ارتباط 
بیــن رگولاتــور و بدنــه اپراتــور را به خصــوص در موضوعات 

جلوگیری از ورشکستگی های بانکی

با کمک رگ تک
در پنل آینده رگ تک با نگاه به جایگاه کسب وکارها 

مطرح شد
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اقتصادی برقرار می کند که حوزه های مالی، تسهیم درآمد 
و تعرفه گذاری از جمله کارکردهای این بخش است. حوزه 
دیگر رگولاتوری در ایرانسل نیز در حوزه فنی است که ارتباط 
بین رگولاتور و بدنــه اپراتــور را در موضوعاتی چون کیفیت 

خدمات آی تی اپراتور ایجاد می کند.«
او در ادامه با بیان اینکه در چند سال اخیر موفق نشده ایم 
دولت را به افزایش نرخ های مربــوط به دیتا متقاعد کنیم، 

گفــت: »در بخــش آی ســی تی 
اپراتورها مشــخص هستند که 
یکی از موضوعات مطروحه در 
این زمینه بحث سرمایه گذاری 
و رقابت اســت؛ بنابراین یکی از 
کارهایی که رگولاتوری اقتصادی 
انجــام می دهــد ایــن اســت 
کــه حواســش باشــد امکانــات 
به درســتی تقســیم شــود کــه 
به عنــوان مثــال، فرکانــس بیــن 
اپراتورهــا یکــی از ایــن مــوارد 

است.«
مدیر ارشد رگولاتوری اقتصادی ایرانســل در ادامه به بیان 
مزایای استفاده از رگ تک در رگولاتوری اپراتورها پرداخت و 
گفت: »رشد صنعت اپراتورها، حفظ حقوق مصرف کننده 
و برقراری رقابت بین اپراتورها از جمله تأثیرات مثبت حضور 

رگ تک ها در رگولاتوری برای اپراتورهاست.«

جلوگیریازبحرانهایبانکی
در ادامــه این پنــل، شــیبری نیــز در خصــوص فقدان های 
موجود در اکوسیســتم رگ تک گفت: »در حــوزه بانک ها، 
اتفاقــات متعــددی را می توان بــا رگ تــک اجرایی کــرد، اما 
رویکرد بانک ها بایــد تغییر کند. بــرای مثال امــکان انجام 
بســیاری از امــور بانکــی بــه شــکل آنایــن وجــود دارد، اما 

بانک ها در مقابل آن مقاومت می کنند.«
شبیری ضمن تأکید بر ضرورت توسعه رگ تک، ادامه داد: 
»یکی از مشکات کنونی در حوزه احراز هویت، این است 
که بانک هــا، اطاعات مشــتریان را با یکدیگر به اشــتراک 
نمی گذارنــد. در کشــورهای مترقــی، بانک هــا اطاعــات 

مشــتریان را بر باکچین نگهداری می کنند. ایــن کار ۶۰ تا 
۷۰ درصــد صرفه جویــی در حوزه هــای مختلــف را موجــب 
می شود، اما در بانک های کشــور ما هنوز همه چیز با کاغذ 

پیش می رود.«
مدیرعامل فینــوداد در خصــوص نقش رگ تک در کشــور 
گفــت: »چنانچــه نهــاد ناظــر به صــورت مــداوم و از طریق 
فناوری هــای تنظیم گــری، فعالیــت بانک هــا را رصــد کنــد، 
می تــوان جلــوی بحران هــا و ورشکســتگی های بانکــی را 

گرفت.«
او در خصــوص اجرایــی شــدن ایــن مســئله عنــوان کــرد: 
»مادامی کــه نهاد ناظــر جریمه های ســنگین وضع نکند، 

بانک ها نیز گزارش های به روز و شفاف ارائه نمی دهند.«

فعالیترگتکیدرکسبوکار
رضــا قربانــی نیــز در خصــوص ارائــه خدمــات رگ تکــی به 
کســب وکارهای دیگــر گفــت: »کســب وکارهای حوزه های 
مختلف می توانند اقدامات رگ تکی داشته باشند. به عنوان 
مثــال از این زاویــه می توان نگاه کــرد که یک کســب وکار به 
اسنپ سرویس رگ تکی ارائه دهد. اما بیاییم به خود اسنپ 
به عنوان کسب وکاری نگاه کنیم که فعالیت رگ تکی انجام 

می دهد.«
رئیس کمیســیون فین تک نصر با اشــاره به مسیر ایجاد و 
رشــد تاکســی های اینترنتی به عنوان نمونه مــوردی گفت: 
»این پلتفرم ها، چهار مورد از پنج مــورد فعالیت رگ تکی را 
انجام می دهند؛ هویت راننده توسط این کسب وکارها احراز 
می شود، فرایند خدمات دهی را مانیتور می کنند، مطابق با 
قوانین و مقررات کشور، فرایند تأیید عدم سوءپیشینه برای 
رانندگان را طی می کنند و ریسک ها را مدیریت می کنند.«

به گفته قربانی، مــوردی از اقدامات رگ تکی کــه به صورت 
گسترده در این حوزه صورت نمی گیرد، ارائه گزارش هایی به 
غیر از گزارش های سالانه اســت. او مطرح کرد: »از آنجا  که 
رگولاتور با خصم و عصبانیت با این کســب وکارها برخورد 
کرده و نخواسته تعامل کند، ترجیح آنها عدم ارائه گزارش 
است. مورد پنجم از عملکردهای رگ تک همین گزارش دهی 

است.«
او در این خصــوص اضافه کرد: 
»علــت عــدم ارائــه گــزارش از 
سمت کسب وکارها، تا حدی نیز 
معلول رویکردی اشتباه است؛ 
یعنــی زمانی کــه ایــن پلتفرم ها 
موجــب دیــده شــدن خطاهــا 
می شوند، همه انگشت  خود را 
به سمت آن کســب وکار نشانه 
می گیرند، در صورتی که مشکل 

از جای دیگری است.«
رئیس کمیسیون فین تک نصر 
تأکید کرد که این کســب وکارها 
در حین فعالیت های رگ تکی خود، باید به رگولاتور گزارش 
بدهند، اما این فعالیت ها لزوماً نباید رایگان باشد. او ادامه 
داد: »رگ تک را موضوعی پیچیده ندانیم. کسب وکارهایی 
مثل اســنپ و دیجی کالا و تپســی، همه فعالیــت رگ تکی 

انجام داده اند.«
قربانــی در انتهــای ایــن پنــل در خصوص رضایت بخشــی 
وضعیت اکوسیستم رگ تک در ایران مطرح کرد: »وضعیت 
اکوسیســتم رگ تــک در ایــران قابــل قبــول نیســت؛ حتی 
می توان گفــت اکوسیســتم رگ تک وجــود نــدارد. در واقع 
شــرکت و کســب وکار رگ تکــی داریــم و مشــغول فعالیت 

هستند، اما لازم است اکوسیستم شکل بگیرد.«
به گفته قربانی، یکی از علت های این وضعیت، بحران منابع 

انسانی و مهاجرت نیروهای نخبه و متخصص است. 
قربانی تأکید کرد که بلوغ رگ تک به کاهش هزینه و کاهش 
زمان فرایندها منجر می شــود و این نیاز امروز ما در کشــور 
است. او ادامه داد: »امیدوارم به ایجاد اکوسیستم رگ تک 

و تعامل در آن پیش برویم.«

 رئیس کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس
در سمینار رگ تک مطرح کرد 

ساترا و شاپرک؛ نمونه ناآگاهی رگولاتوری

REPORTگزارش

اقتصــاد  کمیتــه  رئیــس  توانگــر،  مجتبــی 
دیجیتــال مجلــس و نماینــده مــردم تهــران در 
اختتامیــه ســمینار رگ تــک ایــران ضمــن تبیین 
انــواع رویکردهــای دولت هــا بــه فناوری، نســبت 
بــه ناآشــنایی رگولاتــوری فناوری های مالــی ایران 
بــا مفهــوم رگ تــک اظهــار تأســف کــرد و گفــت  
نهادهــای »غیرقانونــی« شــاپرک و ســاترا نتیجه 
این نا آشنایی هستند. وی افزود: »در طول تاریخ 
یکی از وظایف ذاتی دولت هــا این بوده که زندگی 
کردن را بــرای شهروندان شــان آســان کننــد، زیرا 
یکــی از موضوعــات و چالش هایــی کــه در طــول 
ســال ها با شــکل گیری دولت ها و بزرگ تر شــدن 
نقش آنها در زندگــی روزمره مردم شــکل گرفت، 
دســت و پنجه نرم کردن با بوروکراسی ایجادشده 
از سوی دولت ها بود. در همین زمان بود که شاید 
موضوع رگولاتوری یا به عبارتی بهتر، تنظیم گری 

نقش مهم تری ایفا کرد.«
به گفته توانگر سه نهاد اصلی دولت، مجلس و قوه 
قضائیه که در چهارچوب نظریه منتسکیو شکل 
گرفت تا از آن زمان مفهوم حاکمیت و همچنین 
دولت مدرن به نمایش گذاشته شود، همگی یک 
هدف داشتند و آن ایجاد راحتی و تسهیل زندگی 

زیر پرچم حاکمیت واحد بود.

فنــاوری پیشــرفت ســیل
دولتهایمحافظهکارراتسلیم

میکند
توانگر با بیان اینکه می توان نوع برخورد دولت ها با 
مسیر رشد فناوری را به سه بخش عمده تقسیم 
کــرد، گفــت: »برخــی از ایــن دولت ها به ســرعت 
خود را با شــرایط جدید وفق دادند و سعی کردند 
محافظه کاری ذاتی در امر اعمال حاکمیت در این 

حوزه را کنار بگذارند و همگام با آن پیش بروند.«
بــه گفتــه او، برخــی دیگــر اگرچــه رویکــرد 
محافظه کارانه تــری نســبت بــه رونــد فنــاوری در 
پیــش گرفتنــد، اما مانــع پیشــرفت و توســعه آن 
نشدند و سعی کردند با تحلیل و بررسی مناسب 
وارد این دنیای جدید شوند و حتی بعضاً این مدل 
دولت هــا در بحث قانون گــذاری در حــوزه فناوری 
موفق تــر عمل کردنــد. اکنــون می توان گفــت این 
دســته از دولت ها در بحث قانون گذاری به حدی 
پیشــرفت کرده اند که با ظهــور پدیده های جدید 
توانایی آن را دارند که در کمترین زمان ممکن به آن 

واکنشی مناسب نشان دهند.
نماینده مردم تهــران ادامــه داد: »اما در 
این بین دسته سومی از دولت ها وجود 
داشــتند که ســعی کردند روند توســعه 
فنــاوری را در انحصــار خود نگــه دارند و 
برخورد سلبی و تنگ نظرانه با آن داشته 
باشــند کــه در ایــن میــان نه تنهــا موفق 

نبودند، بلکه سیل پیشرفت فناوری آنها را نیز با 
خود برده است.«

توانگر در ادامه سخنرانی خود درباره حوزه رگ تک 
گفت: »در رگ تک هــا نیز مانند ســایر حوزه های 
فین تک سه عنصر کلیدی داده ها یعنی سرعت 
بالا، تنوع زیاد و حجم فراوان وجود دارد. در چنین 
شرایطی، ترکیبی از فناوری های نوآورانه به منظور 
مدرنیزه کردن، جمع آوری و تجزیه و تحلیل داده ها 
با استفاده از هوش مصنوعی و در راستای تطبیق 
قانونی به موقع و بهبود عملکرد مدیریت ریسک 
در مؤسسات مالی به کار گرفته می شود که حوزه 

موضوعی رگ تک را نیز به وجود می آورد.«
او تأکید کــرد: »در واقع رگ تــک را می تــوان به دو 
زیربخش تقســیم کرد. رگ تک برای مؤسســات 
مالــی و رگ تــک بــرای ناظــران و رگولاتورهــا که به 
سوپ تک نیز معروف است.« به گفته او رگ تک 
قــرار اســت به مــا کمــک کنــد تــا بتوانیــم در کنار 
یکدیگر راحت تر زندگی کنیم و فعالیت های مالی 
سالم داشــته باشــیم، آموزش مناســب ببینیم و 

سامت مان را نیز تضمین کنیم.

رگولاتــوریبیــشازهــرزمــان
نیازمندفناوریاست

این نماینده مجلس گفت: »امروزه اگرچه ریشه 
رگ تک را می توان از دنیای فناوری مالی دانست، 
اما آن را می تــوان فراتر از دنیای مالــی دید، چراکه 
رگولاتــوری در تمامــی حوزه هــا بیــش از هــر زمان 

دیگری نیازمند فناوری و نوآوری است.«
او ادامــه داد: »از موضوعــات مهــم در انقــاب 
صنعتی چهارم، تبیین و تصریح قواعد و مفهوم 
رگولاتوری است. امیدوارم این نشست مجموعه 

را ه کار، به این تبیین کمک جدی کرده باشد.«

وضعیت اکوسیستم 
رگ تک در ایران 
قابل قبول نیست؛ 
حتی می توان گفت 
اکوسیستم رگ تک 

وجود ندارد

   عکس:  نسیم اعتمادی
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رويداد
E V E N T

حامیان دومین 
سمینار رگ تک 

ایران

SEMINARسمینار

توسعه نوین همراه کیش



   عکس ها:  نسیم اعتمادی
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لجستيک
L O G I S T I C S

برگزارینمایشگاهصنعتپست،اولینرویدادلجستیکدربخشخردهفروشیاستکهبا
حضورشرکتهایفعالدراینحوزهبرگزارشدتاآخریندستاوردهاوفعالیتهایخودرا
درمعرضنمایشبگذارند.اکثرصاحبانکسبوکارهایحوزهپستیکشورکهدراین
رویدادحاضرشدهبودند،بهطورکلیبرگزاریآنرابرایبهبودشرایطاینصنعت

ضروریارزیابیکردهویکیازمهمترینمزیتهایاولیندورهراارتباطبازیگراناین
عرصهبایکدیگرومذاکراتیکهدرراستایهمکاریوهمافزاییدرفضاینمایشگاه

اتفاقافتاده،برشمردند.همچنینحضورپررنگوگستردهشرکتهایاستارتاپی
ونوآوردرایننمایشگاهیکیازنکاتقابلتوجهآنبود،امادراینمیانجایخالی

صاحبانکسبوکارهاییمانندفروشگاههایخرداینترنتیازجملهاینستاگرامیدرمیان
بازدیدکنندگانایننمایشگاهبهچشممیخورد.اینموضوعازآنجااهمیتداردکهآشنایی

باشرکتهایحاضردرایننمایشگاهمیتوانستبرایبهبودبخشلجستیکاینکسبوکارهابسیارجذابومؤثر
باشد.شایدشرکتملیپستکهبانیبرگزاریاینرویداداست،باکاررسانهایبهتروتبلیغاتیگستردهتردرسالهای

آتیبتوانداینجایخالیراپرکند.

محمد احمدی، معاون فنی و بازرگانی شرکت ملی پست: 

 تأثیر لجستیک بر قیمت نهایی
در ایران دو برابر میانگین جهانی است

POINT OF VIEWدیدگاه

در اولین دوره نمایشگاه صنعت پست نزدیک 
به ۸۰ شــرکت دانش بنیان و خاق و نوآور را که 
در مرکــز نوآوری پســت فعالیــت می کردند، در 
پاویــون دانش بنیان هــا داریم و می تــوان گفت 

در مجمــوع بیــش از ۱۴۰ شــرکت در 
ایــن نمایشــگاه حضــور یافته انــد. 

هنگامــی کــه نمایشــگاهی بــرای 
اولین بار برگزار می شود، این فکر 
میان کسب وکار ها وجود دارد که 
اگر قرار اســت فان مقــدار در این 

مکانیســم هزینه کنم، چه مقدار از 
آن بر می گردد و به همین دلیل اعتماد برای 

حضور در اولین نمایشگاه ها کمی سخت اتفاق 
می افتــد. اما خوشــبختانه از این منظر ســطح 
نمایشــگاه صنعــت پســت بالاتــر از آن چیزی 
که خــود مــا انتظــار داشــتیم، بــود و بر اســاس 
بازخورد های شرکت های حاضر در این رویداد، 
آنهــا نیز از ســطح برگــزاری نمایشــگاه رضایت 
داشــتند. البته این نمایشــگاه حتمــاً می تواند 
بهتر از این برگزار شــود و امیدواریم در سنوات 
آتــی کارکــرد خــود را پیدا کنــد و شــاهد حضور 
بیشتر عاقه مندان و فعالان این حوزه باشیم. 
به دلیــل بین رشــته ای بودن صنعت پســت که 
در واقع یک زیرساخت توسعه مؤثر برای همه 
کســب وکارهای مختلف اســت، دامنه افرادی 
که بــه ایــن صنعت متصــل و مرتبط هســتند، 
بسیار گسترده است و این نمایشگاه فرصتی 
است که هر کسی از هر کسب وکاری که به این 
صنعت مرتبط اســت، بیاید و آن هم افزایی که 

از اهداف این رویداد است، اتفاق بیفتد. 
صنعت پست حاصل تعامل مؤثر سه جریان 
اســت؛ یکــی جریــان حمل ونقــل فیزیکــی 
کالاســت، یکــی جریــان اطاعــات اســت و 
دیگــری جریــان مالی. کســب و کارهای پســتی 
شــبکه ای از شــکل دهی این ســه جریــان برای 
تولیــد ســرویس های مختلف هســتند. نقش 
پســت در زنجیــره ارزش همــه کالاهــا به عنوان 
ســهم هزینه توزیــع در قیمــت تمام شــده کالا 
حائــز اهمیــت اســت. میانگیــن جهانــی در 
ایــن زمینــه تقریبــاً حدود شــش درصد اســت 
کــه بــه شــبکه های توزیــع به خصــوص حــوزه 
خرده فروشــی تعلــق می گیــرد. خرده فروشــی 
حــوزه پیچیــده و تأثیرگــذاری اســت. صنعــت 
پســت عاوه بر تأثیری که بر قیمت نهایی کالا 
می گذارد، یکسری تأثیر ثانویه نیز برای جامعه 
به دنبال دارد که در این زمینه می توان از کاهش 
ترافیک، آلودگی های زیست محیطی و مصرف 

حامل های انرژی نام برد. 
یکی از مشــکات مــا در کشــورمان این اســت 
که صنعت لجســتیک به معنای واقعی قوام و 
شــکل نگرفته و حتی در زمینه آمار و اطاعات 

ایــن حــوزه هــم شــرایط خوبــی نداریــم. چنــد 
ســال پیــش، شــهرداری تهــران آمــاری دربــاره 
گوشــه هایی از صنعــت لجســتیک داده بود و 
در آن اشــاره شــده بــود که ســهم ایــن صنعت 
در قیمــت نهایــی محصــول در ایــران 
حداقــل ۱2 درصــد اســت. هرچند 
ارزیابــی ما این اســت کــه بعضی 
جاهــا ایــن آمــار بــه 2۰ درصــد 
هــم می رســد کــه در مقایســه بــا 
میانگین جهانی نشان می دهد که 
ما خدمات را گران تر تولید می کنیم. 
تازه این آمار در بخشی است که همه چیز 
مدل پســتی بــه خــود می گیــرد و در حوزه های 
باربری شــاهدیم که هزینه ها گاهــی تا پنج الی 

هفت برابر بیشتر از هزینه های پستی است.
این نمایشگاه از این جهت که می تواند آغازی 
برای شکل گیری واقعی صنعت پست باشد، از 
اهمیت زیادی برخوردار اســت. این نمایشگاه 
می تواند فضایی باشــد تــا فعالان این حــوزه از 
شــرکت های شناســنامه دار تا کســب وکارهای 
اصطاحــاً زیرپلــه  ای دور هــم جمــع شــوند و 
این صنعت را قوام دهند. از شــرکت پست در 
فضای عمومی به عنوان یک شرکت انحصاری 
نــام بــرده می شــود، امــا این گونــه نیســت. 
در خوش بینانه تریــن حالــت در برآوردهــای 
غیررســمی، کل بــازار حمل ونقــل و توزیــع را 
چیزی حدود ۱۵۰ همت برآورد می کنند. از این 
مقدار نزدیک بــه حداقل ۷۰ الــی ۸۰ همت آن 
به آن بخشی برمی گردد که ما به عنوان مرسوله 
پستی می شناسیم. کل بودجه شرکت پست با 
همه حکایت هایی که دارد، تقریباً چهار همت 
اســت. یعنــی مــا در خوش بینانه تریــن حالت 
تنهــا پنــج درصــد از کل ارزش بــازار هســتیم. 
ســهم ســایر فعالان شناســنامه دار کــه در این 
نمایشگاه حضور دارند هم شاید روی هم رفته 
به اندازه شرکت پست باشد. برای مثال در حال 
حاضــر ترمینال هــا و برخــی زیرمجموعه هــای 
شهرداری هم در این حوزه کار می کنند، اما در 
واقــع کاری که توســط آنها انجام می شــود، کار 
پستی نیســت، بلکه کار چندلایه ای است که 

هزینه ها را بالا می برد. 
از سویی دیگر رگولاتور تخصصی این صنعت 
به دلایل مختلفی به لحاظ تاریخی، نتوانسته 
فعالیت ها را رگولیت و مدیریت این موضوع را 
سامان دهی کند. امید داریم افرادی که در این 
صنعت به صورت جسته گریخته در گوشه های 
مختلــف کار می کنند نیز بیایند تــا فعالان این 
عرصه یکدیگر را بشناسند، با همدیگر ارتباط 
بگیرنــد و خدمات شــان را بــا هــم بــه اشــتراک 
بگذارنــد تــا از موازی کاری ها جلوگیری شــود و 

با بهینه سازی شبکه، هزینه ها کاهش یابد.

برگزاری نمایشگاه صنعت پست برای این بخش لجستیک 
کشور که بیشتر در حوزه خرده فروشی فعالیت می کند، لازم 
بود. در چنین رویدادهایی جامعه تجارت الکترونیک کشور 
بهتر می تواند بفهمد چه کسانی با چه امکانات و ظرفیتی 
می توانند در این حوزه سرویس دهی داشته باشند. سطح 
برگــزاری نمایشــگاه را در مجموع خــوب ارزیابــی می کنم و 
حمایت خوبی هم در جریان آن از شرکت های دانش بنیان 
صــورت گرفت، اما نکتــه ای که وجــود دارد حضــور کمرنگ 
کســانی اســت که در واقــع از خدمات ایــن حوزه اســتفاده 
می کنند و می بینیم بیشــتر، خود غرفه داران هستند که از 

دیگر غرفه ها بازدید می کنند. می توان برجسته ترین 
جنبه نمایشگاه نوآوری را شرکت هایی دانست 

که ســعی می کننــد خودشــان را بــه صنعت 
لجســتیک و پســت مرتبــط کننــد و در این 
رویــداد دستاوردهایشــان را در ایــن عرصــه 
به نمایش گذاشــته اند. همچنیــن ارتباط و 

شبکه ســازی که اینجا بین شــرکت ها شــکل 
می گیرد، از نکات خوب دیگر این رویداد اســت، 

زیرا بیشــترین فروش را همین شــرکت ها بــرای یکدیگر 
دارند. در کشــور ما همچنان مهم ترین چالش در این حوزه 
موضوع رگولاتوری و همچنین مشــکاتی اســت که از آنها 
می توان بــا عنــوان ریســک های خارجــی یاد کــرد. اگــر این 
صنعت را از مشکات رگولاتوری رها کنیم، به بهترین شکل 
قابلیت رشد و شکوفایی را خواهد داشت. برای مثال کالای 
قاچاق در کشــور وجــود دارد و مؤثرتریــن عامل حمل ونقل 
کالای قاچاق مرزهایی اســت که بســته نیســتند. وقتی بار 
وارد سرزمین می شــود، در زمینه ورود آن به شبکه توزیع و 
جابه جایی آن داخل کشور، مقصر شرکت پستی یا واسط 
پستی نیست که ندانسته درگیر این مســئله شده است. 
همه این موضوع را قبول دارند، امــا وقتی کالای قاچاقی که 

وارد شــبکه توزیع شــده، کشف می شــود، یقه شرکت های 
پستی را می گیرند و می گویند که تو این کالا را حمل کرده ای. 
شرکت پســتی از کجا می تواند تشــخیص دهد که یک بار 
قاچاق اســت یا خیر؟ مگر آن فــردی که بار را بــه من تحویل 
می دهد برگ سبز گمرکی به من نشان می دهد که من بتوانم 
تشخیص دهم؟ من به آن بار به چشم کالایی نگاه می کنم 
که در کف بازار موجود اســت. اگر قرار است به این موضوع 
رســیدگی شــود، نمی تــوان ایــن کار را از طریق شــرکت های 
پستی انجام داد. همچنین اگر قرار است فناوری های نوین 
و نــوآور در صنعت پســت نفوذ کنــد و اســتفاده از صنعت 
پســت را برای مردم راحــت کنــد، نمی توان بــا بگیر و 
ببندهای ســازمان تنظیم مقررات این موضوع 
را حل کرد. بر چه اســاس در ســازمان تنظیم 
مقــررات تصمیــم گرفتــه می شــود کــه یک 
شــرکت پســتی کــه قــرار اســت در صنعت 
پست فعالیت کند، باید ۱3 درصد درآمدش 
را همراه با دو میلیارد تومان به سازمان تنظیم 
مقررات بدهد تا برای آن مجوز صادر شود. آن هم 
در حالی که اداره مالیاتی کشور می گوید صنعت پست 
در این کشور ۱۱ درصد سودآوری دارد. این در شرایطی است 
که عاوه بر ســازمان تنظیم مقررات نهادهایی مانند وزارت 
صمت، سازمان هواپیمایی کشوری و شهرداری  هم برای شما 
مجوز صادر می کنند و مشــخص نیست در نهایت متولی 
این امر چه ارگانی است؟ چرا باید این همه سازمان در کشور 
خود را متولی این حوزه بدانند. در واقع شــرکت ملی پست 
به عنوان شــرکت مــادر صنعت بایــد متولی این امر باشــد. 
وقتی در کشور شرکت ملی پست ۸۷ درصد بازار را در اختیار 
دارد، باید همین شرکت قانون گذار و تعیین کننده باشد. ما 
در ایران با جنگلی از قوانین روبه رو هستیم و هزاران تبصره و 

ماده داریم که گاهی یکدیگر را نفی می کنند.

بابک عقیلی نسب، هم بنیان گذار و مدیرعامل پستکس:

۱۳ درصد درآمد خود را بدهید تا مجوز بگیرید

رگولاتوری
در گفت وگو با شرکت کنندگان در اولین نمایشگاه صنعت 

پست کشور مطرح شد

همچنان مهم ترین چالش صنعت پست

I N T E R V I E W
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لجستيک
L O G I S T I C S

مهرداد خرازچی، مدیر بخش خدمات مشتریان شرکت پست 
بین  الملل تی ان تی: 

برای حمل و نقل به خودروهای سبز نیاز داریم

POINT OF VIEWدیدگاه

حوزه فعالیت شــرکت »تی ان تی«، پست سریع 
بین المللی و داخلی است. مجموعه ما بسته ها یی 
را که شامل اوراق و کالاست، از مشتریان در ایران 
دریافت می کند و ظرف مدت ســه الــی هفت روز 

کاری در مقصــد، بــه گیرنــدگان تحویــل 
می دهد. تحویل بســته ها در منزل یا 

شــرکت مورد نظر انجــام می گیرد و 
خدمات ما شامل دورترین مقاصد 
جهــان نیــز می شــود. بــه همیــن 
ترتیب بارها و اوراقی که مشــتریان 

ما از کشــورهای دیگــر می خواهند به  
ایران منتقل کنند نیز بخشی از خدمات 

ماست.
ما از نمایشگاه پست که اولین رویداد در این حوزه 
به این شکل بود، استقبال می کنیم و خوشحالیم 
کــه پــس از مدت هــا چنیــن توجهی بــه صنعت 
پست کشــور صورت گرفته اســت. از آنجایی که 
حمل ونقل و پســت زیربنــای توســعه اقتصادی 
هر کشوری هستند، برگزاری این رویداد می تواند 
بازخورد بسیار خوبی داشته باشد و حتماً شاهد 
اثرات و ثمرات چشم گیر آن در آینده خواهیم بود.

هرچند با توجه به اینکه این رویداد اولین حرکت 
در این راســتا بود، نقایصی را می تــوان در آن دید، 
اما یکی از بهترین اتفاقاتی که در این نمایشــگاه 
صورت گرفت، هماهنگی و ارتباط شرکت های این 
حوزه با یکدیگر بود. از سویی انتخاب مصلی برای 
برگزاری این نمایشــگاه هم از نــکات مثبت آن به 
لحاظ دسترسی راحت مردم به این مکان است. 
البته ســازمان دهی سالن می توانســت با شرایط 
بهتری صورت گیرد. همچنین انتظار می رفت با 
توجه به اینکه بانی برگزاری این نمایشگاه شرکت 
پســت اســت، جابه جایی اقامی که غرفــه داران 

به آن نیاز دارند، با شرایط بهتری انجام می شد. 
اگر از بحث رگولاتوری، قوانین و مقررات بگذریم، 
مهم تریــن چالــش طــرز فکــر و نگــرش به پســت 
و آن نقــش مؤثری اســت کــه پســت می تواند در 
توســعه کشــور داشــته باشــد. متأســفانه هنــوز 

اهمیتی که پســت دارد و نقشــی که   می تواند در 
توســعه اقتصاد ایفا کنــد، در ذهن مســئولان ما 
شــکل نگرفته اســت؛ ما بــه وســایل و تجهیزات 
حمل ونقــل پیشــرفته، راه، پــرواز و تســهیات 
گمرکی وســیع تری نیاز داریم. متأســفانه 
کشــور فاقد این زیرساخت هاســت و 
همتی هم نمی بینم که بخواهد به 
این مســائل در کوتاه مدت و حتی 

میان مدت توجهی داشته باشد.
بــرای مثــال کشــور مــا در حــوزه 
حمل ونقل بــه خودروهای ســبز نیاز 
دارد. در حــال حاضــر مــا اولیــن شــرکتی 
در ایران هســتیم که برای ســبز بــودن گام هایی را 
برداشته ایم تا از این طریق بتوانیم در کاهش تولید 
دی اکسید کربن حاصل از حمل ونقل و همچنین 
کاهــش مصــرف ســوخت های فســیلی نقشــی 
داشــته باشــیم. در مجموعه تی ان تــی همچنین 
در راســتای حفظ منابع محیط زیســت، کاغذ را 
به صورت کلــی از مکاتبات خود حــذف کرده ایم و 
بسته بندی هایی که در کار خود استفاده می کنیم، 
همگی بدون اســتثنا قابل بازیافت هســتند، اما 
باید زمینه توســعه چنین اقداماتی فراهم شــود. 
چنین اقداماتی باید برای ما هزینه مؤثر باشــد و 
بتوانیم در این مسیر گام های بیشــتری برداریم. 
متأســفانه بســتر مناســبی در کشــور مــا فراهــم 
نیست و مسئولان نیز به جای تمرکز بر حل چنین 

مسائلی بیشتر شعار می دهند. 
من درخواستم این است که مردم نیز در این مسیر 
با کسب وکارها همراه شوند و توسعه کشــور را از 
مسئولان مطالبه کنند. تا زمانی که این موضوع به 
خواست همگانی مردم تبدیل نشود، شاهد اتفاق 
قابل توجهی نخواهیم بود. بنابراین برای توسعه 
کشــور یــک هم صدایــی و هم آوایی جمعــی نیاز 
است. اگر چنین اتفاقی بیفتد و کشور در مسیر 
توسعه قرار گیرد، می توان منافع آن را برای عموم 
مردم و کسب وکارها در حوزه های مختلف از جمله 

صنعت لجستیک متصور بود. 

دیجی اکســپرس یــک شــرکت لجســتیکی مبتنــی بر 
فناوری هوشمند اســت که به عنوان بازوی لجستیکی 
دیجی کالا، کارش را شروع کرده و قصد دارد در آینده ای 
نزدیک این خدمات را به همه بازیگــران فعال در زمینه 
تجــارت الکترونیــک در ایــران ارائــه دهــد. نمایشــگاه 
صنعت پست باعث می شــود کســب وکارهایی که در 
این حوزه فعالیت دارند و با هم ارتباط نداشتند، یکدیگر 
را بشناسند. از سویی سایر شــرکت ها نیز می توانند با 
بخش های دیگر صنعت از جمله صنایعی که پشتیبانی 
این حوزه را بر عهده دارند و در زمینه فناوری و تجهیزات 
لجســتیکی فعالیت می کنند، آشنا شــده و در صورت 
نیاز از خدمات آنها اســتفاده کنند. در مجموع حضور 

فعالان این حــوزه در این نمایشــگاه و ارتباطات و 
تبــادل اطاعاتی که در این ســه، چهــار روز 

اتفاق می افتد، مفید است. از سویی دیگر 
این نمایشگاه باعث پرداختن رسانه ها 
به این صنعت می شــود. امــروز یکی از 
مهم تریــن چالش هــای فروشــگاه های 

اینترنتی نداشتن یک لجستیک مناسب 
اســت. شــما می توانیــد در پلتفرمــی مانند 

اینستاگرام، یک فروشگاه اینترنتی راه اندازی کنید 
و کالای خــود را بفروشــید، امــا اینکــه چطور ایــن کالا را 
به دست مشــتری برســانید، یکی از دغدغه های مهم 
فعالان ایــن عرصه اســت. مــا برای رفــع ایــن چالش به 
شــرکت های لجســتیکی مبتنی بــر فنــاوری دیجیتال 
نیاز داریم که بتوانند در گســتره ایران سرویس دهند و 
این تعهد را داشــته باشــند که در زمان مورد نظر، کالا را 
از فروشــنده تحویل گرفته و به مشــتری تحویل دهند. 
حل این چالــش نیز به یک برنامه ریــزی دقیق و مبتنی 
بــر فناوری هــای روز نیــاز دارد و دیگــر روش های ســنتی 
گذشته جوابگوی نیاز فعلی نیست. لجستیک مبتنی 
بر فناوری امروزه یکی از مهم ترین حوزه هایی است که 

می تواند آینده درخشــانی داشته باشــد و علت آن هم 
بسیار واضح اســت؛ صنعت تجارت الکترونیک هنوز 
در ایران نوپا بوده و در مقایســه با کشــورهای همســایه 
چندان گسترش پیدا نکرده  است. مردم هنوز خیلی به 
خرید اینترنتی عادت نکرده اند و شاید هنوز آن اعتماد 
لازم را ندارند. درصد بازار خرده فروشــی ما در این حوزه 
نسبت به برخی کشورهای همسایه هم خیلی کوچک تر 
اســت و با کشــورهایی مانند چین اصاً قابل مقایسه 
نیســت. واضح اســت که تجارت الکترونیکی در آینده 
رشد قابل توجهی خواهد داشت و در نتیجه همراه با آن 
برای صنعت لجستیک مبتنی بر فناوری هم می توان 
آینده درخشانی را متصور بود. شرکت هایی که بتوانند 
خود را با فنــاوری روز دنیا تنظیم کننــد، خواهند 
توانست ســهم خوبی از این بازار به دست 
بیاورند. ما در دیجی اکسپرس این هدف 
را دنبال می کنیم که تمامی خدمات مان 
مبتنی بر فناوری باشــد و بتواند منافع 
مشــتری و فروشــنده را همزمان تأمین 
کند. یکی از سرویس هایی که ما اکنون در 
دیجی کالا ارائه می دهیــم، »تحویل فوری« 
در تهــران اســت کــه در آن اگــر مشــتری تا ســاعت 
۱۵ الی۱۷ )به منطقه شهری بســتگی دارد( سفارشی را 
ثبت کند، در همان روز کالا به او تحویل داده می شــود. 
»اکســپرس پوینت« یا »گنجه«  از دیگر ســرویس های 
ماست که در آن کالا را در مکانی نزدیک به مشتری که از 
قبل تعیین شده، مانند یک فروشگاه، تحویل می دهیم 
و مشتری هر زمان که توانســت، می تواند کالای خود را 
از آنجا تحویل بگیرد. این سرویس انعطاف بالایی برای 
مشــتری ایجاد می کند. همچنین برای فروشگاه هایی 
که کالای مصرفی )FMCG( عرضه می کنند، ســرویس 
»آندیمنــد« را در نظر گرفته ایــم کــه کالا را از زمان ثبت 

سفارش ظرف ۴۵ دقیقه تحویل مشتری خواهد داد. 

مــا در مجموعــه خــود نرم افــزاری را تولیــد کرده ایــم 
کــه ارتبــاط مــردم بــا پســت را تســهیل می کنــد، بــه 
این صورت کــه دیگر نیاز نیســت افــراد برای ارســال 
بســته های پستی شــان در اداره پســت یــا دفاتــر 
پیشــخوان دولت حضور داشته باشند. کافی است 
افراد آدرس مبداء خود را در اپلیکیشن ما ثبت کنند، 
پیک ما بــه آدرس مشــتری مــی رود و بســته  آنهــا را 
تحویل گرفته و به اداره پست می برد تا به مقصد مورد 

نظر ارسال شــود. همچنین اگر بسته پستی 
به نشانی مشتریان فرســتاده شده، اما 

منزل نبودند یا به هر دلیل دیگری این 
بسته به اداره پست برگشت بخورد، 
با وارد کــردن کد رهگیری مرســوله در 
اپلیکیشن، نیروهای ما بسته مذکور 

را از باجه معطله پســت دریافــت کرده 
و به دســت مشــتری می رســانند.  در حال 

حاضــر محــدوده فعالیــت ما شــهر گــرگان اســت و 
2۰ پیــک موتــوری و ۱2 خــودرو داریــم کــه مشــغول 
خدمت رســانی هســتند. در حــال توســعه خدمات 
و کســب وکار خــود هســتیم و در این نمایشــگاه هم 
حضور پیدا کردیم تا بتوانیم با مدیران کشوری ارتباط 

برقــرار کــرده و مجوزهایمــان را کمــی قوی تــر کنیم تا 
بتوانیم در مرحله اول تمامی اســتان گلستان و بعد 
از آن اســتان های همجــوار را نیز پوشــش دهیــم. در 
حال حاضر با مدیرکل استان های مازندران و سمنان 
صحبت هایــی داشــتیم و موفــق شــدیم موافقــت 
اولیه آنهــا را بــرای همــکاری جلــب کنیــم و به دنبال 
کســب مجوزهــای مــورد نیــاز بــرای عملیاتی کــردن 
این همکاری هســتیم. در زمینــه رگولاتــوری ما برای 
دریافت مجوزها از اســتان خودمان مشکلی 
نداریــم، امــا مســئله ای کــه وجــود دارد 
این اســت که اســتان ایــن مجوز هــا را 
منوط به تأیید پایتخت کرده که هنوز 
این اتفاق نیفتاده اســت. در مجموع 
ارتبــاط و تعاملــی کــه بین شــرکت ها 
در این نمایشــگاه اتفــاق افتاد، بســیار 
خوب بوده و ما در حال مذاکره با بعضی از 
شرکت ها هســتیم تا بتوانیم با همکاری یکدیگر در 
شــهر گرگان به مردم خدمات باکیفیتی ارائه دهیم. 
اگر برای دوره های بعد شــرایط به گونه ای فراهم شود 
که شاهد حضور بیشتر شرکت ها به ویژه از استان ها 

و شهرستان های مختلف ایران باشیم.

علیشاد اعتضادی، مدیرعامل شرکت دیجی اکسپرس:

لجستیک، مهم ترین چالش فروشگاه های اینترنتی است

امین نظری، رئیس هیئت مدیره شرکت آریاپسند گلستان: 

سنگ اندازی در مسیر کسب وکارها یکی از عوامل افزایش مهاجرت است
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تاريخ نوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N

پیدایش سلاح های دفاعی و هجومی دوران باستان

فناوری مرگ و افتخار
فنــاوری جنــگ را می تــوان در پنــج 
دســته  ســاح های تهاجمی )به 
دشمن آسیب می رسانند(، 
دفاعــی  ســاح های 
تهاجمــی  )ضربه هــای 
را دفــع می کننــد(، فنــاوری 
و  )ســربازان  حمل ونقــل 
تسلیحات را جابه جا می کند(، 
ارتباطــات )جابه جایــی نیروهــای 
مســلح را هماهنــگ می کنــد( و حســگرها )نیروها را 

شناسایی و ساح ها را هدایت می کنند( برشمرد.
از دیربــاز رابطــه ای مهــم بیــن فنــاوری نظامی و شــیوه های 
به کارگیری آن و عوامل روانی وجود دارد که پیوند بین نیروها 
و واحدها را ایجاد می کند. فناوری می تواند کارکرد مثبت یا 
 )hoplite( منفی داشته باشــد. تجربه پیاده نظام هوپلیت
یونان باستان یکی از نمونه های کارکرد مثبت است. ساح 
و زره آن سربازان برای نبرد نزدیک مفید بود که به نوبه خود 
به حرکت گام به گام منجر می شد و انسجام نیروها را بیشتر 
می ساخت؛ اما شوالیه های اواخر قرون وسطی نمونه ای از 
کارکرد منفی فناوری را نشــان می دهد. آنها برای اســتفاده 
کارآمد از شمشیر و نیزه به فضای قابل توجهی نیاز داشتند، 
با ایــن حــال کاه ایمنی بســته موجب دشــواری ارتبــاط با 

سایرین می شد. 

ازفلزاتگرانبهاگرفتهتافلزاتاساسی
خــط جداکننده بیــن ســودمندی و نمادین بــودن در جنگ 
هرگز روشــن نبوده و یافتــن آن به ویژه در طراحی و ســاخت 
ساح های اولیه دشــوار است. اصول مهندســی که کارایی 
را دیکتــه می کردنــد، هرگــز بــه شــکلی ســامان یافته درک 
نشدند، اما واقعیت روانی پیروزی یا شکست کاماً مشهود 
بود. نتیجــه  آن رویکردی »غیرعلمــی« به جنــگ و فناوری 
بود کــه به نظــر می رســد مــواد به همــان انــدازه کــه به دلیل 
ویژگی های عرفانی یا جادویی فرضی  و ارزش کاربردی شــان 
اســتفاده شــده اند، بــرای اهــداف نظامی نیــز بــه  کار گرفته 
شده اند. درهم آمیختگی نمادگرایی و سودمندی بیشتر در 
انتخاب مواد توسط فلزکاران به  چشــم می آید. از زیورآلات 
و ســاخته های تشــریفاتی که بگذریم، فلــزکاری در مراحل 
اولیه یا زودتــر از هــر فعالیت اقتصــادی مهم دیگــری برای 
تولید ساح به کار گرفته شــد. ابتدا فلزات گران بها با نقطه 

ذوب پاییــن و چکــش کاری زیاد بــه  کار گرفته، ســپس مس 
)در ابتدا خالــص( و پــس از آن برای رســیدن به برنز بــا آلیاژ 
آرسنیک یا قلع آمیخته شد، پس از آن آهن در دسترس قرار 
گرفت. پدیده قابل توجه ماندگاری تسلیحات ساخته شده 
از فلزات نرم و کمیاب مانند طا، نقره و الکتروم )آلیاژ طبیعی 
طا و نقره( مدت ها پس از در دسترس قرار گرفتن موادی با 
ویژگی های مکانیکی برتر بود. گرچه آنها از نظر کاربردی در 
جایگاهی پایین تر از برنــز یا مس بودند، اما فلــزات گران بها 
به دلیل اهمیت عرفانی یا نمادین شان بسیار ارزشمند بودند 
و آهنگران مدت ها پس از چیرگی بــر کار کردن با فلزات پایه 

برتر، همچنان به ساخت ساح از آنها ادامه دادند. 

جنگافزارهایدفاعی
طراحی و تولیــد ابزارهــای دفاعــی انفــرادی از آنجا کــه باید 
از انســان حفاظت می کرد، محــدود به شــکل ظاهری بدن 
انســان شــد. در همان دوران درخواست های بســیاری برای 
مهارت هــای فلــزکاری وجــود داشــت. گســتردگی مناطقی 
کــه بایــد حفاظــت می شــد، محدودیت هــای وزنــی که یک 
رزمنده قادر به جا به جایی آن بود، دشواری فلزکاری ابزارهای 
پیچیده مورد نیــاز و هزینه هــا همگی به تغییــرات مداومی 

منجر شدند.
فناوری ســاح های دفاعی به ندرت ایستا بود. 
شواهدی وجود دارد که در یک رقابت باستانی 
بیــن ســاح های تهاجمــی و تدافعــی در ابتدا 
ســاح های دفاعــی پیشــرو بودنــد. آهنگــران 
بین النهرین در ســه هزار ســال پیش از میاد 
ســاخت کاه هایی از مــس و آرســنیک برنز را 
یــاد گرفتند که بــا روکــش چرمــی خوش پوش 
استفاده می شــد و مزیت های تهاجمی گرز را 
به مقدار زیــادی از بین می برد. در ســال 2۵۰۰ 

پیش از میــاد ســومری ها کاه هــای برنزی و ســرنیزه های 
برنــزی و تیغه هــای تبــر می ســاختند. نخســتین واکنش 
آهنگران بــه کاه  ایمنی این بود که ســر گرزها را به شــکل 
بیضی بسازند تا نیروی بیشتری را در نقطه برخورد متمرکز 
کند و قــدرت خرد کردن گــرز را افزایش دهد. پــس از آنکه 
قابلیت های فنی افزایش یافت، ســر بیضی شکل به یک 
لبه برش تبدیل و تبر ســاخته شــد. رقابت بین گرز و کاه 
آغاز رقابت بین فناوری تهاجمــی و دفاعی بود که در طول 

تاریخ ادامه یافت.

کلاهخود
اگرچه کاهخود نخســتین نقطــه تمرکز صنعت ســاخت 
زره بود، در همین حال یکی از پرطرفدارترین چالش ها بود. 
ســاخت یک گنبد فلزی یکپارچه که همه ســر را بپوشــاند، 
بســیار دشــوار بود. کاه ایمنی یونانی کورینتی کاهی گود 
به شکل کاسه با ضخامت تدریجی بود که از یک تکه برنز 
ساخته می شد و شاید نمایانگر اوج کارایی و زیبایی شناسی 
هنر صنعتگران برنز است. کاه های آهنی تکامل زره آهنی 
را دنبال کردند که به نوبه خود پیشرفتی پیچیده و دیرهنگام 
بــود. در اوایــل دوران جمهــوری روم لژیونرهــا کاه برنــزی 
داشــتند، در حالی کــه جانشــینان آنهــا در امپراتــوری قرن 

نخست میادی کاه آهنی بر سر می گذاشتند.

سپرها
مدت  ها پیش از جنگ از ســپرها در شکار استفاده می شد 
کــه بــرای دفــاع و پنهان شــدن در زمان شــکار بــود. احتمال 
دارد سپر نظامی نسخه پیشرفته سپر شــکار باشد. اندازه 
و ترکیب ســپرها بســته به نیازهای عملیاتی متفــاوت بود. 
به طور کلــی هرچــه زره در محافظــت از بــدن کاراتر باشــد و 
هرچه ساح سرباز بیشتر باشد، سپر او کوچک تر می شود. 
هوپلیت یونانی کــه پیاده نظام شــکل گرفته در 
ترکیبی فشــرده بود، نام خــود را از هوپلون، یک 
ســپر دایــره ای محدب گرفتــه که قطــری حدود 
۹۰ ســانتی متر داشــت و از ترکیب چوب و برنز 

ساخته می شد. 

زره
لباس های بالشتک دار و شاید زره هایی از چرم 
سخت پیش از ساح های فلزی ساخته شدند. 
در آن دوره ریخته گــری پاره های کوچک فلزی و 
دوختن آنها به لباس محافظ گرچه یک اقدام گران به شمار 
می آمد، اما منطقی بود و حفاظتی واقعی در برابر تیر، نیزه 
یا گرز ایجاد می کرد. پولک های کوچک چالش فنی کمتری 
حتی در مقایســه با ســاده ترین کاهخود داشــت. زره های 
ساخته شده از فلس های برنزی که روی  هم قرار گرفته  یا روی 
پارچه دوخته شده اند، به روشنی در مدارک تصویری و اقام 
همراه با اجساد در بین النهرین، فلسطین و مصر از حدود 
۱۵۰۰ پیش از میاد نشــان داده شــده، اگرچه ممکن است 
استفاده از آن به گروه کوچکی از نخبگان محدود بوده باشد.

 نگاهی به فناوری های 
نظامی تا قرن چهارم 

میلادی

ابزارهای جنگی 
پیش از تاریخ

فنــاوری نظامــی دربرگیرنده ســاح ها، 
تجهیــزات، ســازه ها و وســایل نقلیــه 
ویــژه اهداف جنگــی اســت، همچنین 
شــامل دانش ســاخت چنیــن فناوری 
و به کارگیــری آن در نبــرد و تعمیــر و 

تکمیل آن نیز می شود. 
ویــژه  فنــاوری  شــواهد  نخســتین 
جنگ بــه دوره پیــش از کســب دانش 
فلزکاری برمی گردد. دیوارهای ســنگی 
Jericho( کــه پیشــینه آن  جریکــو )
بــه حــدود هشــت هزار ســال پیــش 
نشــان دهنده  می رســد،  میــاد  از 
نخســتین فنــاوری اســت کــه می توان 
آن را به روشــنی وابســته بــه اهــداف 
نظامی دانســت. این دیوارها با ارتفاع 
دست کم چهار متر و پشتوانه یک برج 
مراقبت یــا ارتفــاع حدود هشــت متر 
برای پاسداری از سکونتگاه و منبع آب 
آن در برابــر متجاوزان انســانی در نظر 

گرفته شده بوده است. 
ســامانه دفاعی جریکو زمانی ساخته 
شــد کــه هــزاران ســال از اســتفاده 
شــکاری  ســاح های  از  انســان ها 
ابزارهــای  نخســتین  می گذشــت. 
ســنگی صدهــا هــزار ســال پیشــینه 
دارند و عمر نخســتین نــوک پیکان ها 
بــه بیــش از ۶۰ هــزار ســال می رســد. 
گرزهایــی کــه پیشــینه آنهــا بــه دوره 
کالکولیتیک )Chalcolithic( یا اوایل 
عصــر برنــز می رســد، نخســتین ابــزار 
شناخته شــده ای اســت کــه به عنــوان 
ساح های تهاجمی طراحی شده و گرز 
سنگی ســاده ای بود که برای گرفتن در 
دســت ســاخته شــده بود تا استخوان 
و گوشــت را خــرد کنــد و بــرای افزایش 
شــتاب و نیروی ضربه، دسته ای به آن 
اضافه شده بود. پیدایش گرز به عنوان 
ســاحی که برای تهاجم طراحی شد، 
راه را بــرای نــوآوری آگاهانــه فنــاوری 
نظامــی بــاز کــرد. در میانه هزاره ســوم 
پیش از میاد گرزهایی با ســر مســین 
را ابتــدا در بین النهریــن و ســپس در 
سوریه، فلسطین و مصر می ساختند. 
ســر گرز مســی چگالی بالاتــر و قدرت 
خردکنندگی بیشتری ایجاد می کند و 
یکی از نخستین کاربردهای چشم گیر 
فلــز بــرای کارهــای غیرزینتی را نشــان 

می دهد.
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